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VVĨĨbbŊŊrr oovv®®  ŚŚ²²zzeenn²²  nnaa  ppoosstt   ŚŚeeddii tteellee  ddoommoovvaa  

  

V souladu s mĨm rozhodnut²m ukonļit k 31. srpnu tohoto roku sv® 

pŢsoben² ve funkci Śeditele naġeho domova pro seniory, o kter®m jsem 

informoval jiģ v jarn²m vyd§n² ļasopisu N§ġ domov, vypsal starosta mŊsta pan 

Josef Kozel vĨbŊrov® Ś²zen² na obsazen² t®to pozice.  

Ļleny vĨbŊrov® komise byli jmenov§ni: Josef Kozel ï starosta mŊsta, 

JUDr. Tom§ġ Plavec ï m²stostarosta mŊsta, Mgr. Jana Kopeck§ ï vedouc² 

soci§ln²ho odboru MŊĐ, Ing. Ivana Jankovsk§ ï tajemnice MŊĐ, Kl§ra 

Vaġ§kov§ ï pŚedsedkynŊ Rady zamŊstnancŢ naġeho domova a j§. Kl§ra 

Vaġ§kov§ se ze zdravotn²ch dŢvodŢ jedn§n² nez¼ļastnila. 

KoneļnĨ term²n pro pod§n² pŚihl§ġek byl stanoven na 22. dubna 2022.  

O post Śeditele se nakonec uch§zeli tito tŚi z§jemci:  

 

Á Ing. Petr KŚivskĨ ï st§vaj²c² vedouc² ekonomicko-provozn²ho ¼seku 

Domova soci§ln²ch sluģeb SlatiŔany  

Á Mgr. Martina Vojt²ġkov§ ï inspektorka kvality soci§ln²ch sluģeb 

Á PhDr. Eva Kun§tov§ Holeļkov§, MBA ï Śeditelka Alzheimercentra 

Pardubice. 

 

Prvn² kolo vĨbŊrov®ho Ś²zen² probŊhlo ve ļtvrtek 5. kvŊtna 2022 

v kancel§Śi starosty mŊsta. Ļlenov® komise otevŚeli ob§lky s pŚihl§ġkami 

a ovŊŚili, zda uchazeļi splnili vġechny zadan® podm²nky, pŚedevġ²m dosaģen® 

vzdŊl§n² a praxi ve vedouc²ch funkc²ch, zda doloģili pŚehled dosavadn² praxe, 

z²skanĨch znalost² a dovednost². StŊģejn² byl tak® poģadavek na vypracov§n² 

n§vrhu koncepce Ś²zen² a rozvoje organizace ï tedy naġeho domova. Vġe bylo 

shled§no v poŚ§dku, a proto byli vĨġe jmenovan² p²semnŊ pozv§ni na ļtvrtek 

2. ļervna 2022 k osobn²mu setk§n².  

PŚi ¼stn²m pohovoru byl nejprve kaģdĨ z§jemce o post Śeditele vyzv§n, 

aby sezn§mil ļleny komise s t²m, proļ se do vĨbŊrov®ho Ś²zen² pŚihl§sil, ļeho 

by chtŊl ve funkci Śeditele domova dos§hnout a jak si pŚedstavuje pr§ci s klienty 

a zamŊstnanci domova. Kaģd®mu uchazeļi byl tak® poloģen dotaz, co v² o mŊstŊ 

HeŚmanŢv MŊstec. 

Po absolvov§n² rozhovorŢ se vġemi ¼ļastn²ky se ļlenov® vĨbŊrov® komise 

jednoznaļnŊ shodli, ģe RadŊ mŊsta bude ke jmenov§n² Śeditelkou domova 

pro seniory doporuļena PhDr. Eva Kun§tov§ Holeļkov§, MBA. 
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Evu zn§m jiģ mnoho let a v²m, ģe ve vġech funkc²ch v oblasti soci§ln² 

pr§ce, ve kterĨch kdy pracovala, dosahovala vĨbornĨch ¼spŊchŢ. Proto vŊŚ²m, 

ģe bude velkĨm pŚ²nosem i pro n§ġ domov a ģe se n§m vġem zde bude dobŚe 

spoleļnŊ pracovat. 

 

Ing. Petr Mazura  

̲editel domova 

 

  

VVaalloorr iizzaaccee  ddŢŢcchhooddŢŢ  oodd  zz§§ŚŚ²²  22002222  
 

V z§Ś² 2022 dojde k opŊtovn®mu navyġov§n² dŢchodŢ. Procentn² vĨmŊra 

dŢchodŢ se zvĨġ² o 5,2 procenta. U klientŢ, kteŚ² ani po ļervnov®m zvyġov§n² 

nemaj² na plnou ¼hradu za pobyt a stravu, dojde od z§Ś² k pŚepoļten² platby. 

OpŊt bych tedy chtŊla poprosit naġe obyvatele, kteŚ² nemaj² na plnou ¼hradu 

a obdrģ² dŢchodovĨ vĨmŊr, aby ho pŚedali k nahl®dnut² na soci§ln² oddŊlen². 

DŊkujeme za spolupr§ci. 

 

 

Mgr. Petra  Linhartov̅  

vedouc̜ soci̅ln̜ho odd̓len̜ 

  

  

JJaakk  ssee  vv§§mm  ģģii jj ee  vv  nnaaġġeemm  ddoommoovvŊŊ  

  

V jarn²ch mŊs²c²ch tohoto roku, 

v prŢbŊhu dubna a kvŊtna, probŊhlo v naġem 

domovŊ dotazn²kov® ġetŚen² spokojenosti 

klientŢ, do kter®ho se zapojilo 38 obyvatel 

domova. Vġem, kteŚ² jste se dotazn²kem 

zabĨvali, vyplnili ho a vyplnŊnĨ vr§tili, 

dŊkuji za cennou zpŊtnou vazbu. R§da bych 

V§s touto cestou informovala o tom, co jsme 

se prostŚednictv²m dotazn²kŢ od V§s 

dozvŊdŊli, zda jste ļi nejste spokojeni 

s kvalitou poskytovanĨch sluģeb.  
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Dotazn²k byl rozdŊlen na tŚi oblasti: oblast poskytovan® p®ļe, oblast 

poskytovanĨch sluģeb a oblast mezilidskĨch vztahŢ a volnoļasovĨch aktivit.  

 

Oblast poskytovan® p®ļe  

 

S poskytov§n²m p®ļe, vystupov§n²m a chov§n²m person§lu jste vyj§dŚili 

spokojenost. Nespokojenost s pŚ²stupem person§lu se objevila dvakr§t, z toho 

jedna pŚipom²nka se tĨkala pŚ²stupu pan² doktorky, kter§ m§lo navġtŊvuje leģ²c² 

klienty, a druh§ pŚipom²nka upozorŔuje na nedostatek ļasu a spŊch pŚi p®ļi 

o klienty. PŚi poskytov§n² p®ļe oceŔujete zejm®na ochotu, peļlivost, pŚ²jemn® 

a profesion§ln² vystupov§n² a chov§n² person§lu vļetnŊ ¼smŊvu. 

Tak® si uvŊdomujete, ģe p®ļe o klienty je i fyzick§ n§maha, a proto byste Śady 

peļuj²c²ch ģen obohatili o peļuj²c² muģe, kteŚ² by ģen§m mohli ulevit od fyzick® 

dŚiny souvisej²c² s pŚesuny klientŢ. VŊtġinou tak® vn²m§te kladnŊ snahu 

person§lu o individu§ln² pŚ²stup pŚi poskytov§n² p®ļe. Jedna pŚipom²nka 

k individu§lnŊ poskytovan® p®ļi se tĨkala pocitu nedostateļn® rehabilitaļn² p®ļe 

o nohy klientky upoutan® na lŢģko, kter§ z§roveŔ doporuļuje rozġ²Śit Śady 

person§lu o odbornou rehabilitaļn² sestru. Z dotazn²kŢ tak® vyplynulo, 

ģe podpora Vaġ² sobŊstaļnosti m§ svŢj pŚ²nos a smysl, ģe je pro V§s dŢleģit§ 

nejen podpora samostatnosti pŚi bŊģnĨch denn²ch ļinnostech ze strany person§lu 

na oddŊlen², ale ģe nemalĨm d²lem k tomu pŚisp²vaj² tak® pracovnice 

relaxaļn²ho centra, kter® V§m nab²z² skupinov® cviļen², j²zdu na ġlapac²m kole, 

n§cvik chŢze v chod²tku a n§cvik vst§v§n² u ģebŚin, individu§ln² cviļen² 

na lŢģku, ale i dalġ² aktivity. Existuj² objektivn² pŚ²ļiny, kvŢli kterĨm se nedaŚ² 

Vaġi sobŊstaļnost zlepġit ļi udrģet ï zhorġen² zdravotn²ho stavu po prodŊl§n² 

nemoci Covid-19. 

VŊtġina z V§s uvedla, ģe nem§te naruġen pocit soukrom² ani pocit ztr§ty 

lidsk® dŢstojnosti a c²t²te se bezpeļnŊ. PŚiv²tali byste vŊtġ² pokoje, kde by bylo 

v²ce ģivotn²ho prostoru. 

VŊtġinou se c²t²te bĨt dostateļnŊ informov§ni o dŊn² v domovŊ. Jednou 

se objevila nespokojenost s nedostatkem informac² ohlednŊ vlastn²ho 

zdravotn²ho stavu a uģ²vanĨch l®kŢ. VŊtġina z V§s tak® v² o moģnosti stŊģovat 

si a kam se se svou st²ģnost² obr§tit. 

 

Oblast poskytovanĨch sluģeb  

 

Ubytov§n², stravov§n², ¼klid, pr§ce pr§delny jsou sluģby, kter® m§te 

moģnost v domovŊ vyuģ²vat, a jste s nimi pŚev§ģnŊ spokojen².  
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Ubytov§n² je pro V§s velmi dŢleģit® a jste s n²m spokojen². Bydlen² 

na jednolŢģkov®m pokoji hodnot²te jako pŚ²nosn®. VŊtġina z V§s je s ¼rovn² 

¼klidu v domovŊ spokojena. Jedna vĨhrada se tĨkala nedostateļn® frekvence 

ut²r§n² prachu. S chodem pr§delny jste spokojeni, oceŔujete voŔav® pr§dlo.  

Velkou pozornost jste v dotazn²c²ch opŊt vŊnovali oblasti stravov§n². Ļas 

pod§v§n² j²del je pro V§s vŊtġinou pŚijatelnĨ, ale nŊkdo by ļasy stravov§n² 

posunul na pozdŊji. K velikosti porce jste uv§dŊli, ģe jsou sp²ġe vŊtġ², nedostatek 

nepociŠuje nikdo. Nelze vyhovŊt vġem klientŢm ï nŊkdo m§ r§d tohle, a jinĨ 

tamto. NŊkdo by chtŊl v²ce ovoce, ale tvrd§ jablka a zelen® ban§ny serv²rovan® 

k svaļinŊ neocen² nikdo. Tak® tvrd® a ġpatnŊ kr§jen® maso nen² dobr®. NŊkteŚ² 

by si pŚ§li m®nŊ pomaz§nek a kaġ² ï kaġe tŚikr§t do tĨdne je moc ļasto. 

PŚes vġechny vĨhrady je vŊtġina z V§s se stravov§n²m spokojen§. 

 

Oblast mezilidskĨch vztahŢ  

 

T®mŊŚ vġichni hodnot²te pozitivnŊ celkov® prostŚed² domova. NŊkteŚ² jste 

spokojeni zejm®na s veden²m domova a kolektivem pracovn²kŢ. NŊkteŚ² 

si v§ģ²te ochoty pracovnic recepce, kter® V§m pom§haj² s obsluhou automatu 

na k§vu. Dalġ² se r§di ¼ļastn²te aktivit a kulturn²ch akc², kter® se v domovŊ 

konaj².  Co se tĨk§ kontaktu a komunikace mezi obyvateli domova, tak zde se 

potŚeby rŢzn². VŊtġinou m§te dostatek uspokojivĨch kontaktŢ. Ale obļas 

se najde nŊkdo, kdo se c²t² osamŊlĨ a byl by r§d, kdyby ho nŊkdo na pokoji 

navġt²vil ļastŊji. A nŊkterĨm z V§s pŚ§tel® zemŚeli, jejich spoleļnost V§m chyb² 

a je pro V§s nenahraditeln§. 

VŊtġinou tak® v²te o vyd§v§n² ļasopisu N§ġ domov, kterĨ vych§z² kaģd® 

ļtvrtlet². NŊkteŚ² z V§s patŚ²te mezi jeho pravideln® ļten§Śe, a nŊkteŚ² jste 

se o nŊm zat²m nedozvŊdŊli.  

 

Je potŊġuj²c², ģe vŊtġinŊ z V§s se v domovŊ ģije dobŚe a jste spokojen², 

a r§di se sem vrac²te, i kdyģ samozŚejmŊ Ădoma je domañ. Vaġe kladn§ odezva 

n§s tŊġ² a z§roveŔ zavazuje, proto nev§hejte a nebojte se i pŚ²ġtŊ vyuģ²t moģnost 

dotazn²ku k tomu, abyste n§m s dŢvŊrou sdŊlili to, co V§s tŊġ² i tr§p².  

JeġtŊ jednou V§m dŊkuji za povzbudivou zpŊtnou vazbu a za ļas, kterĨ 

jste vŊnovali dotazn²kŢm, a pŚeji V§m dalġ² spokojen® dny proģit® v naġem 

domovŊ. 

Bc. Helena Plech̅̏kov̅ 

soci̅ln̜ pracovnice 
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OOssllaavvaa  110055..  nnaarr oozzeenniinn  ppaann²²  MM aarr iiee  LL iizz§§nnkkoovv®®  

  

Letoġn² 28. duben jsme v kalend§Śi mŊli vyznaļenĨ ļervenĨm p²smem. 

Ļekala n§s oslava ¼ctyhodnĨch 105. narozenin klientky pan² Marie Liz§nkov®. 

Naġemu domovu se dostalo takov® pocty, ģe jsme jiģ pop§t® slavili s pan² Mari², 

kter§ se jako jedin§ z naġich obyvatel mŢģe pochlubit trojm²stnĨm 

narozeninovĨm ļ²slem a je jednou ze ļtyŚ nejstarġ²ch obyvatelek Pardubick®ho 

kraje.  

 

Do domova nastoupila ve svĨch sto letech, kdy pŚi oslavŊ svĨch kulatĨch 

narozenin ġpatnŊ dosedla, utrpŊla zlomeninu nohy a v dŢsledku zhorġen® 

hybnosti se o ni rodina jiģ nemohla d§le starat v dom§c²m prostŚed². 

 

Person§l oddŊlen² D3 pro tuto pŚ²leģitost nachystal slavnostn² tabuli 

s kvŊtinovou dekorac² a v cukr§rnŊ jsme nechali up®ct kr§snĨ dort. 

Pan² Liz§nkov® pŚijela popŚ§t jej² rodina, pogratulovat pŚiġlo veden² naġeho 

domova a nezapomnŊli na ni ani zastupitel® pardubick®ho mŊstsk®ho obvodu 6, 

kde proģila vŊtġinu sv®ho ģivota. S pŚ§n²m se pŚidali i nŊkteŚ² klienti. BŊhem 

oslavy bylo veselo, 

konzumovaly se dobroty, 

kter® pŚivezla rodina, 

a cinkaly skleniļky 

s nealkoholickĨm 

ġampaŔskĨm.  
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K dokumentaci vĨznamn® oslavy jsme pŚizvali fotografa, jehoģ ļernob²l® 

sn²mky pŢsob² dojmem retrostylu a um² mile zastihnout zaj²mav® okamģiky, 

lidsk® emoce a vĨrazy. T²m nebyl nikdo jinĨ neģ m²stn² Jan ĂKoļiļ§k" Koļ², 

kter®mu t²mto dŊkujeme za jeho volnĨ ļas. Fotografie se opravdu vydaŚily. 

 

Pt§te se na recept doģit² 

dlouh®ho vŊku? Jak n§m pan² 

Marie sama prozradila 

pŚi rozhovoru, kdyģ j² bylo 

101 let, byla vģdycky 

skromn§ a chtŊla, aby byli 

hlavnŊ druz² spokojen². 

Ģivot nemŊla lehkĨ, ale nikdy 

si nestŊģovala a brala jej, 

jak pŚich§zel. Kdyģ dŊlala nŊjakou 

pr§ci, snaģila se ji vģdy odv®st 

co nejl®pe. R§da tancovala, ļetla kn²ģky, chodila 

do kina a divadla. MŊla tak® zahr§dku a pletla na vnouļata. Aģ do svĨch ġedes§ti 

let chodila pŚedcviļovat do Sokola. Jej² kr®dem bylo: ĂĻlovŊk by mŊl dobŚe j²st 

a dobŚe se chovat.ñ 

Na podzim m§me v kalend§Śi ļervenŊ vyznaļen® dalġ² datum, 

a to 27. Ś²jna, kdy by mŊla kulatou stovku oslavit pan² Sabina.  

 

Mgr. Petra Linhartov̅, Mgr. Lenka Kellerov̅ 

soci̅ln̜ pracovnice 
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PPii ttnnĨĨ  rr eeģģiimm  nneejj eenn  vv  lleettnn²²cchh  mmŊŊss²²cc²²cchh  

  

Ļekaj² n§s letn² mŊs²ce a s t²m spojenĨ zvĨġenĨ pitnĨ reģim, 

kterĨ by se mŊl ale dodrģovat po celĨ rok. 

 

Proļ je voda dŢleģit§? 

Voda m§ nezastupitelnou ¼lohu pŚi tr§ven² a metabolismu. Je nezbytn§ 

pro transport kysl²ku a ģivin k tk§n²m a buŔk§m a  tvoŚ² z§klad cirkulace krve. 

OvlivŔuje tak® regulaci tŊlesn® teploty. DostateļnĨ pŚ²jem tekutin je dŢleģitĨ 

i pro to, aby byl organismus schopen zajiġŠovat l§tkovou vĨmŊnu a vyluļov§n² 

ġkodlivĨch l§tek. Dostateļn® mnoģstv² vypitĨch tekutin zajiġŠuje plnou 

vĨkonnost vġech org§nŢ. 

 

SenioŚi m§lo pij²! 

VŊtġina seniorŢ m§lo pije.  

Je to d§no mnoha faktory: 

¶ dŚ²ve se o nutnosti vyp²t 

dostateļn® mnoģstv² tekutin 

za den nemluvilo, 

¶ senioŚi maj² menġ² pocit 

ģ²znŊ, 

¶ svou roli mohou hr§t i l®ky, kter® senioŚi v hojn®m mnoģstv² 

uģ²vaj², 

¶ nŊkter® zdravotn² obt²ģe sniģuj² potŚebu tekutin, 

¶ senioŚi zapom²naj² p²t. 

 

Starġ² generace odm²t§ pit² tak® kvŢli tomu, ģe pak budou muset j²t 

na toaletu a nestihnou to (Tento dŢvod se objevuje velmi ļasto, zvl§ġtŊ tehdy, 

kdyģ se senior chyst§ j²t nŊkam na dobu delġ² neģ 1-2 hodiny). 

 

Nedostatek tekutin se projevuje: 

¶ bolest² hlavy,  

¶ suchĨmi rty, 

¶ povadlou plet², 

¶ ¼navou, 

¶ podr§ģdŊnost², 

¶ z§cpou. 
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Dehydratace je ztr§ta vody a dŢleģitĨch krevn²ch sol² jako drasl²ku 

a sod²ku. MŢģe bĨt ģivotu nebezpeļn§ a mŢģe bĨt i pŚ²ļinou smrti, zejm®na 

u silnĨch prŢjmovĨch onemocnŊn². ĢivotnŊ dŢleģit® org§ny (ledviny, mozek 

nebo srdce) nemohou fungovat bez urļit®ho minim§ln²ho mnoģstv² vody a soli. 

Bez dostateļn®ho mnoģstv² vody mŢģe doch§zet aģ k poruch§m funkce ledvin, 

vzniku ledvinovĨch a moļovĨch kamenŢ. Zvyġuje se i riziko vzniku infekce 

moļovĨch cest, z§nŊtu slep®ho stŚeva nebo onemocnŊn² srdce a c®v. 

 

PŚ²znaky dehydratace: z§vratŊ, ļerven§n² v obliļeji a horkost, silnŊ 

koncentrovan§ (tmav§) moļ, sn²ģen² krevn²ho tlaku za souļasn®ho zvĨġen² 

tepov® frekvence, nehybn® hlubok® vr§sky, such® sliznice a kŢģe, svalov® kŚeļe, 

nedostateļn® mnoģstv² slin pod jazykem, narŢstaj²c² letargie, odm²t§n² tekutin, 

ġpatnĨ krevn² obraz, stavy zmatenosti (mŢģe pŢsobit, jakoby trpŊl demenc²). 

PŚi z§vaģnĨch pŚ²znac²ch dehydratace je nutn® ihned navġt²vit l®kaŚe! 

Doma tento probl®m rychle nevyŚeġ²te. Nap²t se, uģ v tomto pŚ²padŊ nestaļ². 

Je tŚeba seniora zavodnit kapaļkami. 

 

Jak jednoduġe poznat dehydrataci? 

Zda toho V§ġ (pra)rodiļ pije dost, pozn§te napŚ²klad podle barvy jeho 

moļi. Optim§ln² barva je svŊtle ģlut§. Pokud je tmav§ a koncentrovan§, 

je to ġpatnŊ. MŢģete tak® zkontrolovat jazyk, pŚi dehydrataci je suchĨ 

a povleklĨ. 

MŢģete ji poznat tak® podle stavu kŢģe - koģn² Śasa na ruce pŚi vytaģen² 

nevr§t² hned do sv® pŢvodn² polohy, ale zŢstane zdeformovan§ a vrac² 

se do pŢvodn²ho stavu pomalu. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pokud zjist²te, ģe V§ġ (pra)rodiļ m§ vĨġe uveden® pŚ²znaky, donuŠte 

jej vyp²t sklenici ļist® vody a konzultujte jeho stav s l®kaŚem, zvl§ġtŊ pokud trp² 

dalġ²mi pŚ²znaky uvedenĨmi vĨġe. V budoucnu dohl²ģejte na jeho pŚ²jem tekutin. 

http://peceosverodice.cz/wp-content/uploads/2018/01/IMG_1350a.jpg
http://peceosverodice.cz/wp-content/uploads/2018/01/IMG_1349.jpg
http://peceosverodice.cz/wp-content/uploads/2018/01/IMG_1350a.jpg
http://peceosverodice.cz/wp-content/uploads/2018/01/IMG_1349.jpg
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Kolik tedy m§ senior vyp²t? 

Organismus seniorŢ m§ kvŢli poklesu Śady tŊlesnĨch funkc² i niģġ² n§roky 

na mnoģstv² vody, protoģe pro tyto funkce jiģ voda nen² potŚeba. SenioŚi maj² 

vġak i sn²ģenou koncentraļn² schopnost ledvin. Ledviny jiģ nejsou schopny 

regulovat mnoģstv² vylouļen® moļi Ăjako za mladañ a produkuj² j² v²ce, 

ļ²mģ doch§z² k vŊtġ²m ztr§t§m. 

Doļtete se, ģe pro ļlovŊka ve vŊku 65 let a v²ce je ide§ln² vyp²t dva litry 

tekutin. Mnoģstv² jejich pŚ²jmu je ale individu§ln². NemŢģeme cht²t po nŊkom, 

kdo celĨ ģivot pil jen 1-2 sklenice dennŊ, aby na st§Ś² vypil 2 litry dennŊ. Bylo 

by ale fajn, aby V§ġ (pra)rodiļ vypil alespoŔ  litr dennŊ. Na pitnĨ reģim 

je nutn® db§t zvl§ġtŊ v l®tŊ pŚi vysokĨch teplot§ch, pŚi prŢjmech, zvracen²ch 

a vyġġ²ch fyzickĨch vĨkonech, kdy je potŚeba zvĨġit pŚ²jem tekutin minim§lnŊ 

na 2 litry. SenioŚi trp²c² pot²ģemi s ledvinami nebo srdcem by se mŊli o ide§ln²m 

denn²m mnoģstv² tekutin poradit se svĨm oġetŚuj²c²m l®kaŚem.  

Nejlepġ² je p²t ļistou vodu, popŚ²padŊ bylinkov® ļaje a ŚedŊn® neslazen® 

ovocn® ļi zeleninov® ġŠ§vy. U zeleninovĨch a ovocnĨch ġŠ§v to nepŚeh§nŊjte 

s mnoģstv²m, mohou zpŢsobovat prŢjmy. SenioŚi r§di pij² obilnou k§vu (typu 

melta), na kterou jsou zvykl² z dŊtstv². 

Ta je tak® vhodn§ a zdrav§. K obŊdu je 

obl²ben® nealkoholick® pivo. VyhĨbat 

by se senioŚi (a vlastnŊ ¼plnŊ vġichni) 

mŊli slazen®mu pit², nejen proto, 

ģe je obecnŊ nezdrav®, ale protoģe  

je jiģ dok§z§no, ģe mnoģstv² 

konzumovan®ho cukru m§ vliv 

na vznik demence. Do pŚ²jmu tekutin 

lze zapoļ²tat i pol®vky, pomŢģe 

i zelenina a ovoce. Nelze do nŊj 

zapoļ²tat k§vu a ļernĨ ļaj, protoģe 

ty odvodŔuj².  

 

Dobr® je nauļit sv®ho (pra)rodiļe nosit vodu st§le s sebou, aŠ jde 

kamkoliv. M²t vodu i doma st§le po ruce ï na noļn²m stolku, na stolku u kŚesla, 

kde se d²v§ na televizi apod. 

Pokud s n²m nebydl²te, nauļte jej, ģe si m§ r§no naplnit minim§lnŊ 

litrovou konvici ļi dģb§n vodou a za celĨ den ji vyp²t. A nejl®pe k tomu pŚidat 

jeġtŊ ļaj, pol®vku, ovoce a zeleninu. 

http://peceosverodice.cz/ceka-demence-i-vas/
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Zvl§ġtŊ senioŚi trp²c² demenc² mohou trpŊt dehydratac², protoģe nemaj² 

pocit ģ²znŊ a zapom²naj² p²t ļi p²t odm²taj². U nich je tŚeba pŚevz²t odpovŊdnost 

a hl²dat mnoģstv² vypitĨch tekutin. 

 

Ļerp§no ze str§nek zdravi.cz. 

 

za kolektiv odd̓len̜ L1 G̅bina Ilkov̅ 

stanȉn̜ sestra 

 

VVĨĨlleett   ddoo  SSllaatt iiŔŔaann  

 

Jednoho kr§sn®ho ļervnov®ho dne jsme vyjeli na vĨlet do SlatiŔan, a sice 

do hŚebļ²na. Prohl®dli jsme si st§je, kde bylo nŊkolik kon². Ostatn² uģ byli 

na pastvŊ. Potom n§s prŢvodce vzal do stodoly, kde jsme si prohl®dli koļ§ry 

a sanŊ. Nakonec jsme byli v muzeu, kde visely sedla, ohl§vky a podkovy 

v²tŊznĨch kon². Po prohl²dce jsme se najedli, dostali jsme Ś²zek a zapili 

to miner§lkou. SestŚiļky se o n§s po celou dobu staraly, za coģ jsme jim byli 

vdŊļni. VĨlet se n§m vydaŚil a uģ se tŊġ²me na dalġ².  

 

pan̜ Emilie Fidrov̅ a pan̜ Vlasta Faltinov̅ 

klientky odd̓len̜ B  

http://peceosverodice.cz/jak-se-postarat-o-rodice-s-demenci/
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